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امروز که این گزارش را می خوانید، قرار اســـت اسامی فیلم های حاضر در 

جشنواره چهل و سوم منتشر شود و مشخص شده چه فیلم هایی شانس حضور 

در این جشـــنواره را دارند. بگذارید قبل از طرح موضوع گزارش، در همین 

ابتدا به 16 سال قبل برگردیم، زمانی که در سال 1387 رئیس جمهور وقت، 

پای فیلم های ویدئویی را به جشنواره فجر باز کرد. 

دوباره به دی ماه 1403 برگردیم. روز گذشـــته انجمن تهیه کنندگان سینما 

موضع گیری نســـبت به حضور فیلم های ویدئویی در این رویداد فرهنگی 

داشـــتند. موضع گیری ای که بیشتر شبیه هشداری به عوامل جشنواره است. 

آن ها گفته اند: »شنیده شده که امسال خارج از ضوابط آیین نامه، جشنواره فیلم 

فجر فیلم های دارای پروانه ساخت ویدئویی را نیز نمایش می دهد. این امر 

می تواند به جایگاه جشنواره و اهمیت فیلم سینمایی لطمه وارد سازد. مقرر 

شد در صورت بروز چنین خطایی، انجمن موضع گیری کند.«

ســـال 1387 مجید شاه حسینی که در آن زمان دبیر بیست و هفتمین دوره 

جشـــنواره بود. با نگاه دولت آن زمان، این فیلم ها را در جشنواره پذیرفت. 

در همان ســـال اول از اجرای این طرح، سیمرغ بهترین فیلم ویدئویی به 

علیرضـــا توانا برای »زینب« تعلق گرفت؛ اما در ســـال بعد هیچ کدام از 

آثار ویدئویی نتوانســـت داوران را برای اهدای ســـیمرغ راضی کند و تنها 

دو دیپلم افتخار برای فیلم »افســـانه ۹8« و »دویدن میان ابرها« به ترتیب 

یســـنده فیلم نامه پیشکش شد و شاید این موضوع، یعنی  به کارگردان و نو

کیفیت پایین آثار باعث شـــد تا حضور فیلم های ویدئویی در جشـــنواره 

به سال سوم نکشـــد. به زبانی دیگر، نمایش فیلم هایی که پروانه ساخت 

ویدئویی برای آن ها صادر شـــده، بیشتر از دو سال در جشنواره فیلم فجر 

دوام نداشت و در همین مدت هم با اعتراض بسیاری از فیلم سازان روبه رو 

شـــد. تا جایی که فعالان حوزه فرهنگ و هنر حذف این آثار را از جشنواره 

بسیار کارشناسانه و منطقی دانستند. 

سال هاســـت که با کلمه هایش در دل زندگی قدم زده و 

خیلی ها را با آثارش از زاویه دیگری با جهان هســـتی 

همراه کرده است. نامش مصطفی مستور است و 34 

ســـال می  شود دست به قلم شده و با آثاری چون »روی 

ماه خدا را ببوس«، »بهترین شکل ممکن«، »عشق روی پیاده رو«، »تهران 

در بعدازظهر«، »من دانای کل هســـتم« و... شناخته می  شود.  نگاهش به 

زندگی متفاوت اســـت و به همین دلیل در هر جمعی حضور پیدا نمی کند. 

اما به تازگی میهمان جدیدترین قسمت »اکنون« شده است. به همین بهانه 

با او هم صحبت شدیم. او در این گفت وگو درباره ساخت اکنون و ریسک 

بخش خصوصی برای تولید این برنامه گفته و گریزی هم به زاویه نگاهش 

نسبت به زندگی داشته است.

 

کنون« خود حقیقی ام را بازگو کردم    در »ا

مصطفی مستور به واسطه آشنایی اش با تیم »اکنون« در این برنامه حضور 

پیدا کرد. او در این باره گفت: »من با ساختار این برنامه از قبل آشنا بودم و 

می دانســـتم با حضور در آن قرار است درباره چه چیز هایی صحبت کنیم؛ 

چراکه با آقای رضاییان و باقی دوستان از پیش در ارتباط بودم. همه این ها 

باعث شـــد درنهایت در این جمع حاضر شـــوم. در کنار این موضوع باید 

 ساخته نمی شود و هیچ وقت نپذیرفتم در 
ً
بگویم ازاین دست برنامه ها تقریبا

تولیداتی که به ظاهر شـــبیه این فضا هستند، حاضر شوم؛ چراکه حسم این 

بـــود نمی توانم آن خود حقیقی ام را بازگو کنم یا اگر هم بگویم با کلیات آن 

برنامه همپوشـــانی ندارد. اما در »اکنون« من چنین احساسی نداشتم و تا 

حد زیادی هر آنچه در ذهن داشـــتم به خوبی قابل انعکاس بود.«

او افزود: »واقعیت این است که برنامه »اکنون« به فرهنگ، هنر و مخاطب 

عام ما چیزی اضافه می کند که پیش از آن نداشـــتیم و غایب بوده اســـت. 

برخلاف همه برنامه های دیگری که میهمان محورند این برنامه به شـــکل 

بنیادینی درباره زندگی، معنای آن، سازگارشـــدن و تحمل زندگی صحبت 

می کند، موضوعاتی که همه ما به پرداختن و شنیدن از آن نیاز داریم و من 

هم دوست داشتم بخش کوچکی از این داستان باشم.«

   ریسکی که توسط بخش خصوصی پذیرفته شد

کوچ »اکنون« به شـــبکه نمایش خانگی از دیگر موضوعاتی بود که مستور 

 توقع این اســـت کـــه آثاری که فان و 
ً
به آن اشـــاره کرد و گفت: »معمولا

سرگرم کننده صرف نیستند، متولی دولتی داشته باشند؛ چراکه کمتر فضایی 

در بخش خصوصی ریســـک این حمایت را می پذیرد و اغلب پای چنین 

جریانـــی نمی ایســـتند و آقای رضاییان و تیمش در کنـــار این پلتفرم، آن 

ریســـک را پذیرفتند و این خیلی ارزشـــمند است. همچنین محدودیت و 

ســـخت گیری هایی که در تلویزیون است در وی اودی وجود ندارد و این 

راه را برای افزایش سطح کیفی برنامه باز می کند. این نگاه خیلی ارزشمند 

اســـت و هرکس در حد توانش کمک کند این نوع برنامه ها ســـاخته شود، 

می تواند در صورت اســـتمرار داشتن، در تغییر ذائقه مخاطب عام حتی در 

دیدن فیلم ها و سریال ها هم اثر بگذارد.«

یســـنده همچنین درباره اثرگذاری »اکنون« روی نسل جدید گفت:  این نو

»به نظرم در مخاطبان ما بخش خاموشـــی است که به تفکر در خصوص 

معنـــای زندگی و آنچه از آن گفتید اهمیت می دهد، به هرحال برای همه ما 

ســـؤالاتی وجود دارد که نمی توانیم راحت به آن پاسخ دهیم. همه ما زمین 

می خوریم و زخمی می شویم و دوست داریم کسی را که از این قصه برای 

ما حرف می زند بشـــنویم، به همین دلیل فکر می کنم آن مخاطب خاموش 

و علاقه منـــد وجود دارد. بر همین اســـاس می توانم حدس بزنم آن دهه 

هشتادی هایی که به رغم ظاهرشان ما فکر می کنیم دغدغه چندانی ندارند، 

اما این دل مشـــغولی در آن ها هست و باید در این راستا قدمی برداشت تا 

ببینیـــم چه اتفاقی می افتد. اگر این برنامه توانســـت آن بخش خاموش را 

 می شود قدم های بیشتری برداشت.«
ً
جذب کند، حتما

   داستان یک نصیحت...

مستور در این گفت وگو از زاویه نگاهش به زندگی گفت: »به نظرم فارغ از 

اینکه کسی تحصیل کرده یا کتاب خوان باشد یا نباشد، زندگی را با تجربیات 

 بیمار می شویم، عزیزی 
ً
مشترکی با دیگر آدم ها پشت سر می گذاریم، مثلا

را از دســـت می دهیم، عاشق می شـــویم و موارد بسیار دیگری که جوهره 

انســـانی ما را شکل داده اند و از بدو وجود انســـان بوده اند. در این میان 

اگر برنامه های این چنینی بتوانند ســـطح بحث هایی را که مطرح می کنند 

به صورت گسترده تر برای مخاطبان عام در نظر بگیرند، می توانیم امیدوار 

باشـــیم آن هایی که شاید دور از فضای فرهیختگی یا موارد این چنینی اند، 

از چنین فضایی استفاده کنند.«

او ادامه داد: »تلاش من همین بوده و ازآنجاکه دوســـت ندارم توصیه کنم 

یا لحن پیامبرانه داشـــته باشم، فقط می توانم به فلسفه زندگی خودم اشاره 

کنم، مثل همان صحبتی که در »اکنون« مطرح شـــد و آن هم این اســـت: 

»خوب باش!« که می دانم خیلی خیلی کار ســـختی است اما می گویم تا 

بی کن. همه در دل انتخاب هایشـــان  جایی که می توانی خوب باش و خو

می دانند چه چیزی خوب اســـت یا خوب نیست؛ اما مسئله عمل کردن به 

آن اســـت، به همین خاطر دلم می خواهد این جمله از من بماند که خوب 

بی کن تا جایی که می توانی.« باش و خو

هشدار انجمن تهیه کنندگان سینما به برگزارکنندگان جشنواره فیلم فجر چه بود

عقب گرد 16ساله 

مصطفی مستور، نویسنده در گفت وگو با »فرهیختگان«: 

دوست دارم با جملهٔ  
»خوب باش و خوبی کن« از من یاد شود

حضور فیلم های ویدئویی در فجر، صدای فیلمسازان را درآورد

ســـال 138۹ فیلم های ویدئویی از جشنواره کنار گذاشته شدند و 

این موضوع واکنش های طیف های مختلف سینمایی را تا سال ها 

به دنبال داشـــت. برای مثال در سال 13۹3 حجت الله ایوبی که به 

مدت ســـه سال هم رئیس سازمان سینمایی بود به این امر واکنش 

نشان داد. او گفته بود هنوز نمی توان گفت حذف فیلم های ویدئویی 

از جشـــنواره تصمیم درستی بوده یا خیر. اما کلیت ماجرا را مثبت 

می دانست؛ چون معتقد بود جشنواره فجر باید فرم و استانداردهای 

یک جشـــنواره حرفه ای را داشته باشد و به همین دلیل نمی توان آن 

را خیلی شلوغ کرد. 

یـــا در جایی دیگر روح الله برادری که نامش با تهیه کنندگی آثاری 

چون »زاوالا«، »حمله به اچ 3« و... گره خورده، گفته بود: »حذف 

 با آن 
ً
این قسمت بسیار کار پسندیده و خوبی بوده است و من کاملا

موافقم.  همیشـــه فیلم های ویدئویی جایگاه مخصوص به خود را 

دارند و با فیلم های سینمایی در یک جشنواره به نمایش درنمی آیند. 

جشنواره فیلم فجر همیشه فرمت مخصوص به خود را دارد و نباید 

با حضور آثار دیگر آن را خدشه دار کرد.«

این تهیه کننده معتقد است که حضور فیلم های ویدئویی در جشنواره 

از اول تصمیم اشتباهی بوده و قرارگرفتن آن در کنار فیلم های سینمایی 

شرایط ناعادلانه ای را ایجاد می کند. 

سعید سهیلی فیلمساز دیگری بود که به موضوع کنار گذاشته شدن 

فیلم های ویدئویی از جشـــنواره فجر واکنش نشان داد. به گفته او 

قـــراردادن فیلم های ویدئویی و ســـینمایی در کنار هم تأثیر منفی 

روی فیلم های ویدئویی داشـــت؛ چراکه زمانی که در جشـــنواره 

فجر، فیلم های ســـینمایی اکران می شود، کسی به سراغ فیلم های 

ویدئویی نمی رود. 

سهیلی البته معتقد است برگزاری جشنواره ای مختص به فیلم های 

ویدئویی ضروری است، به دلیل اینکه این نوع آثار هم از اهمیت 

قابل توجهی برخوردار است. 

دیگر واکنش مربوط به مرتضی شایســـته، تهیه کننده آثاری چون 

»هاوایی«، »بی صدا حلزون« و... اســـت. او در سال 13۹0 گفته 

بود: »حذف بخش ویدئو از جشنواره بین المللی فیلم فجر ابتکار 

بســـیار خوبی بود؛ زیرا فیلم های ویدئویی با آثار سینمایی تناسب 

نداشتند و نمی شـــد در مورد هر دوی آن ها در جشنواره فیلم فجر 

قضاوت کرد.«

جشنواره فیلم فجر را تخصصی نگه دارید

 به آثاری گفته می شود که برای تلویزیون، 
ً
فیلم های ویدئویی عموما

نمایش خانگی یا پخش آنلاین تولید و عرضه می شود. این فیلم ها 

 بودجه پایین تری نســـبت به فیلم های سینمایی دارند. این 
ً
معمولا

تفاوت بودجه درواقع به معنای امکان استفاده از بازیگران مشهورتر، 

لوکیشن های بهتر، جلوه های ویژه پیشرفته تر، تجهیزات فیلم برداری 

باکیفیت تر و تیم های تولید بزرگ تر در آثار سینمایی است. درواقع 

این آثار از لحاظ فنی هم قابل مقایسه با فیلم های سینمایی نیستند 

و شـــاید به همین دلیل اســـت که کنار هم قرارگرفتن این آثار، در 

جشنواره فجر صدای فیلمســـازان را درمی آورد. البته حضور این 

 در حد گمانه زنی است و 
ً
آثار در جشـــنواره چهل و سوم فجر فعلا

باید منتظر ماند و دید که برگزارکنندگان این دوره از جشـــنواره چه 

تصمیمی خواهند گرفت. اما این موضوع باید در نظر گرفته شود که 

نمایش آثاری باکیفیت پایین در جشنواره، می تواند تخصصی بودن 

مهم ترین رویداد سینمایی ایران را زیر سؤال ببرد. 

ویل اســـمیت با پیامی که در اینستاگرام منتشـــر کرد و به نظر می رسید 

درباره پروژه آینده اش باشد، سروصدای زیادی مبنی بر پیوستنش به دنیای 

»ماتریکس« به راه انداخت، اما واقعیت این است که ویل اسمیت در فیلم 

جدید ماتریکس به استودیو برادران وارنر و کارگردان آن درو گادرد نخواهد 

پیوست. اســـمیت در یک پست مرموز اینستاگرامی به این موضوع اشاره 

کـــرد که چگونه ایفای نقش اصلی نئو را در فیلم حماســـی علمی تخیلی 

ماتریکس در ســـال 1۹۹۹ به کارگردانی لانا و لیلی واچوفسکی رد کرد. 

در این پست با فونت های کامپیوتری به سبک ماتریکس چنین متنی تایپ 

می شود: در ســـال 1۹۹7، واچوفسکی به ویل اسمیت پیشنهاد نقش نئو 

در ماتریکس را داد. اســـمیت آن را رد کرد. وی »غرب وحشی وحشی« 

را انتخـــاب کرد و معتقد بود که در آن زمان برای او مناســـب تر بود. اما 

این ســـؤال باقی می ماند: ماتریکس با ویل اســـمیت در نقش نئو چگونه 

بود؟ بیدار شـــو، ویل… ماتریکس تو را دارد. مشخص نیست که پست 

اســـمیت چه هدفی داشته، اما گفته شده او قرار نیست بازیگر ماتریکس 

بعدی باشـــد. به نظر می رسد این پست بیشتر به موسیقی مربوط باشد و 

اسمیت کنایه زده که آماده انتشار اولین آلبوم خود پس از ۲0 سال است. 

آخرین آلبوم او »گمشـــده و پیدا شده« سال ۲00۵ منتشر شد. وی 4 بار 

جایزه گرمی برده و 3 آلبوم انفرادی دیگر در ســـال های 1۹۹7، 1۹۹۹ و 

۲00۲ منتشر کرده است. 

انجمن برنامه ریزان و دستیاران کارگردان سینمای تهران و انجمن بازیگران 

سینما برای صیانت از اعضای خود، تفاهم نامه ای امضا کردند تا ازاین پس 

بر اساس آیین نامه های مصوب از تخلفات اخلاقی و حرفه ای پیشگیری و با 

افراد خاطی برخورد قاطع صورت گیرد. ازاین رو بین دو انجمن فوق الذکر 

توافق نامه ای امضا و همچنین ائتلافی بین کمیته های صیانت هر دو طرف 

تشکیل شده است. براین اساس رفتار حرفه ای اعضای این صنوف مطابق 

آیین نامه های به تصویب رسیده در هیئت مدیره این دو صنف رصد، بررسی 

و پیگیری خواهد شـــد. طبق این توافق نامه چنانچه عضو یا اعضایی دچار 

تخلف اخلاقی یا حرفه ای شـــود، مطابق ضوابط تعیین شده در اساس نامه 

و آیین نامه کمیته صیانت هـــر انجمن با فرد خاطی برخورد قاطع خواهد 

شـــد. این برخورد بنا به تخلـــف رخ داده و اثبات آن نزد کمیته صیانت دو 

انجمـــن، عضو یا اعضای متخلـــف را در کوتاه ترین زمان قانونی تعلیق و 

لغو عضویت کرده و گزارش آن به تمامی صنوف ســـینمایی به صورت کتبی 

اعـــلام می کند. علاوه بر این در صورت لزوم، عضو یا اعضای متخلف به 

شـــورای صیانت خانه سینما و مراجع قضایی نیز معرفی خواهند شد.  این 

دو انجمن آماده دریافت شـــکایات احتمالی از متخلفان هســـتند و امید 

اســـت انجمن صنفی برنامه ریزان و دســـتیاران کارگردان و انجمن صنفی 

بازیگران ســـینما با همیاری و همراهـــی تمامی اعضای خود، راه را برای 

تخلف افراد سودجو ببندد.

کتاب »نیما یوشیج در یادداشت هایش« به قلم ایرج پارسی نژاد با طرح جلد 

»طراحی نیما یوشیج از چهره خودش« منتشر شد. ایرج پارسی نژاد، نویسنده و 

منتقد ادبی درباره دلیل نوشتن این کتاب عنوان کرده است: »در کتاب خاطرات 

خود گوشه هایی از دلبستگی ام را به نیما و شعرش بازگو کرده ام؛ اینکه چگونه 

او، با همه غرابت ذهن و زبانش، از همان روزگار نوجوانی از من دل برده بود، 

تا جایی که مرا برانگیخت مجلس یادبودش را در دانشکده ادبیات برگزار کنم 

و در کتابی به تفصیل به هنر شاعری اش بپردازم. بااین همه، در اوقات فراغتی 

که پیش آمد، یک بار دیگر، فرصت مطالعه رساله ها و نامه ها و یادداشت های 

پراکنده او دست داد. دیدم درباره بدعت ها و بدایع نیما در شعر بسیار نوشته اند، 

اما کمتر به افکار اجتماعی و سیاسی و فلسفی شاعر سنت گریز توجه کرده اند، 

حال آنکه آگاهی درست و دقیق و مستند از احوال و افکار نیما می تواند ما را با 

جریان فکری و فرهنگی زمانه او نیز آشنا کند. گویا نیما خود در زمان حیات از 

گاه بوده و می دانسته که آیندگان نه تنها درباره  اهمیت تاریخی شعر و هنرش آ

شعرش که در احوال و اندیشه هایش نیز کندوکاو خواهند کرد. این بود که در 

نامه ها و یادداشـــت ها هرجا که دستش می رسیده، فکر و عقیده و نظرش را 

درباره اشخاص و افکاری که با آنها سروکار داشته ثبت می کرده است. چنین 

بود که بازخوانی نوشـــته های پراکنده نیما مرا به تألیف این کتاب برانگیخت. 

گفتم شاید حاصل این کار برای همه کسانی که به تحولات فکری و فلسفی 

معاصر ایران توجه دارند مفید باشد و به فهم بیشتر شعر نیما یاری کند.«

»نوســـفراتو« به کارگردانی رابرت اگرز با بازی بیل اسکارسگارد در نقش کنت 

اورلوک، همراه با لیلی رز دپ و نیکلاس هولت، در نخستین آخر هفته سال نوی 

میلادی از محل اکران در 6317 سالن سینما در 61 بازار،  ۲6.8 میلیون دلار 

فروش داشـــته و 6۹.4 میلیون دلار نیز در گیشه آمریکا به دست آورده است که 

مجموع فروش این فیلم را در 10 روز اکران به 100.3 میلیون دلار رسانده است. 

این فیلم با هزینه ساخت ۵0 میلیون دلاری )که برای یک اثر مستقل بودجه گزافی 

است( ساخته شده و به نظر می رسد قدرت لازم برای فروش بیشتر را نیز در ادامه 

مسیر اکران دارد. همچنین انیمیشن »موآنا ۲« محصول دیزنی با ۹60.۵ میلیون 

دلار به سوی فروش میلیارد دلاری حرکت می کند. این انیمیشن در ششمین آخر 

هفته اکران خود ۲6 میلیون دلار از ۵۲ بازار بین المللی کسب کرده و تا به امروز 

۵3۵ میلیون دلار در کشورهایی غیر از آمریکا به دست آورده است. »موآنا ۲« 

درنهایت سومین اکران دیزنی در سال ۲0۲4 خواهد بود که پس از »درون بیرون 

۲« و »دد پول ولورین« به باشـــگاه میلیارد دلاری ها می پیوندد. همچنین فیلم 

انیمیشن »موفاسا: شیرشاه« دیگر محصول دیزنی نیز ۵3.۵ میلیون دلار دیگر 

از ۵۲ بازار خارجی کســـب کرد و مجموع گیشه بین المللی آن به 307 میلیون 

دلار رسید. »موفاسا« تا به امروز 476.4 میلیون دلار فروخته است و به زودی 

از مـــرز ۵00 میلیون دلار عبور خواهد کرد. هزینه تولید این فیلم بالای ۲00 

میلیون دلار است، بنابراین دیزنی برای توجیه هزینه اش نیاز دارد تا در طول سال 

جدید نیز فروش خوبی با این فیلم داشته باشد.

»ویل اسمیت« شایعه پیوستن 
به قسمت بعدی ماتریکس را رد کرد

امضای تفاهم نامه ای 
برای برخورد با تخلفات در سینما

انتشار کتابی جدید 
با موضوع نیما یوشیج

نخستین آمار 
گیشه سینما در سال 2025
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